
UDÁLOSTI
Guláš na ústupu. Češi si čím
dál častěji objednávají burger
V zápase o přízeň strávní-
ků se na českých talířích
objevují noví favorité. I
když tradiční pokrmy jako
guláš či svíčková zdaleka
nemizí, jejich popularita
klesá. Naopak burgery
spíše získávají stále větší
popularitu.

PETR VAŇOUS
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řestožemajitel
zlínské restaurace
Myslivna Zdeněk
Babulík nabízí
v jídelním lístku

českou klasiku v podobě
svíčkové, guláše či řízků, po-
zoruje, že v poslední době si
strávníci vybírají především
dříve spíše fastfoodové bur-
gery. „Jejich výdej se dá srov-
nat s dalším smaženým po-
krmem, tedy smažákem. Ten
je u nás číslo jedna, ale je
pravda, že burgery taky jedou
a dal bych je u našich kucha-
řů na druhémísto,“ uvedl
Babulík.

ZÁPADNÍ JÍDLA
Jeho slova o vzestupu burge-
rů, nebo také Caesar salátu
na obědových preferencích
českých strávníků potvrzují
i data společnosti Dotykačka,
která poskytuje pokladní
systémy ve více než osmi ti-

sících podniků v republice.
„U těchto takzvaných západ-
ních jídel, jako je salát Caesar
nebo burger, je vidět opravdu
velký posun. Naše data do-
kazují, že tyto pokrmy nabízí
víc než dvojnásobnémnož-
ství restaurací, než tomu by-
lo v roce 2019. Je z toho patr-
né, že rostoucí obliba zmí-
něných jídel na straně spo-
třebitelů provozovatele tlačí
k úpravě nabídky,“ přiblížil
ředitel firmy Petr Menclík.
Guláše, svíčkové a řízky

však stále vedou a preferuje

je více než polovina ná-
vštěvníků restaurací. Ale
oproti burgerům a Caesar
salátu jsou na sestupné drá-
ze. Zatímco v roce 2019 pre-
ferovalo guláš 61 procent lidí,
v roce 2024 je to už jen 55
procent. Obliba svíčkové pak
klesla z 59 na 57 procent.
„Naopak před pěti lety si

burger objednalo 26 procent
lidí, nyní je to 27. Vtipný je
pohled na smažený sýr, který
stále boduje a rozhodně není
na ústupu. Smažák si v prů-
měru dá 44 procent strávní-

ků,“ doplnil Menclík. Caesar
salát pak dle něj dominuje
hlavně večerním objednáv-
kám. „Z toho se dá odvodit,
že pokud nějaký podnik sází
na celodenní nabídku guláše
a svíčkové, večer už velké
tržby neudělá. Zatímco kdy-
by do nabídky na večerní
menu přidal burger a salát,
měl by šanci prodat víc jídel
po celý den,“ míní ředitel
Dotykačky.

NEDOSTATEKKUCHAŘŮ
Podle garanta projektuMoje
restaurace a člena Asociace
malých a středních podniků
a živnostníků České republi-
ky Luboše Kastnera stojí za
vzestupem dříve spíše fast-
foodových jídel v restaura-
cích nejen změna životního
stylu, kdy lidé stále více spě-
chají, ale také problém s ne-
dostatkem kvalifikovaných
pracovníků v gastronomii.
„Kuchařů je stále málo. Udě-
lat burger či Caesar salát však
může i člověk, který se ku-
chařem nevyučil. Je to roz-
hodně jednodušší, než uvařit
dobrý guláš či svíčkovou.
Další důvod je pak ekono-
mický, kdy tato smažená jíd-
la jsou nejen rychlá améně
pracná, ale není na ně potře-
ba také tolik surovin,“ po-
dotkl Kastner.
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Telefonovat z vlaku
je stále problém
dokončení ze strany 1

„V případě rychlých stří-
dání nepokrytých bodů
dochází k tomu, že mobil-
ní telefon nemá dostatek
času k přihlášení do sítě,
takže subjektivní posou-
zení pokrytí uvnitř želez-
ničních vozůmůže být
nižší než stanovenémě-
řením,“ uvedl ČTÚ.
Zlepšit komfort při ces-

tování mají tzv. opakova-
če. To je zařízení, které
zachytí mobilní signál a
následně jej přenese
dovnitř vozu. Vybavení
jedné soupravy vyjde na
zhruba 2,5 milionu korun.
Veškeré náklady nemusí
jít za dopravci. Mohou po-
žádat o dotaci. ČTÚ v ní
rozděluje 300milionů
nejen na pořízení opako-
vačů, ale i výměnu oken.
Kromě toho dojde v ně-

kterých lokalitách podél

hlavních železničních ko-
ridorů k posílení mobilní-
ho signálu. Podél tratí by
mělo do roku 2026 vyrůst
bezmála sto stožárů. Stát
na ně poskytne 120mi-
lionů korun.
„Společně s podporou

instalace opakovačů ve
vlakových soupravách se
bude jednat o komplexní
řešení moderní mobilní
komunikace na železnici.
Sítě 5G přinášejí prostor
také pro budoucí inovace
v bezpečnosti železniční
dopravy,“ vysvětlil ředitel
sekce pro digitalizaci mi-
nisterstva průmyslu a ob-
chodu Petr Očko.
Internet ve vlacích řeší

dopravci po svém. Insta-
lují tzv. palubníWi-Fi.
Jenže i ta je závislá na síle
signálu na koridorech.
Vméně pokrytých oblas-
tech tak připojení není
dobré. (elm) Foto: Shutterstock

INZERCE

d
b

i_
11

86
25

4-
04

528. května 2024 Deník
www.denik.cz


